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رد كليات لايحه بودجه به نفع دولت و ملت

روزنامه كيهان نوشت: به اين ارقام توجه كنيد: 
»تيرآهن تا ۳1۴ درصد، عدس 170درصد، 
لپ��ه 1۴0 درص��د، لوبيا قرم��ز 10۳درصد، 
تخم مرغ ۹۴ درصد، لوبيا چيتي 7۸ درصد، نخود ۸۶ درصد و بيش از 
۸0 كالاي ديگر مصرفي خانوارها از مهر پارسال تا امسال افزايش قيمت 
داشته اند.« يعني قيمت بس��ياري از اقلام ضروري مردم طي يك سال 
اخير حداقل بيش از 50درصد گران شده است. در كنار اين آمار و ارقام، 
گراني بيش از 100درصدي قيمت مسكن، خودرو و... را هم كه بگذاريد، 
ناخودآگاه اين س��ؤال ب��ه ذهن متبادر مي ش��ود كه واقعاً ريش��ه اين 
گراني هاي سرسام آور و لجام گس��يخته در كجاست؟ چرا به رغم اينكه 
صفر تا 100 روند توليد بسياري از كالاهاي مزبور در داخل كشور است، 
اما مدام با افزايش قيمت آنها مواجهيم؟ اساساً چرا تورم طي سال هاي 

اخير مدام رو به تزايد بوده است؟ 
متأس��فانه دولت با وجود اين واقعيت هاي تلخ باز ه��م به بي انضباطي 
مالي اش در لايحه بودجه سال آينده ادامه داده و درآمدهاي غيرواقعي 
را به شكل عجيبي افزايش داده است؛ مثلًا ميزان فروش روزانه نفت را از 
5/1 ميليون بشكه نفت در بودجه امسال به ۳/2 ميليون بشكه در سال 
بعد افزايش داده است، اين درحالي است كه اولاً اين اقدام برخلاف وعده 
كاهش وابس��تگي به نفت بوده ؛ ثانياً افزايش ۸00هزار بشكه اي ميزان 
فروش روزانه نفت در س��ال آينده در حالي رخ داده كه همان رقم 5/1 
ميليون بشكه نفت امسال تا كنون اصلًا محقق نشده و بودجه با كسري 
فراواني روبه رو است حالا دولت با وجود اين واقعيت تلخ باز هم پايش را 
در يك كفش كرده و برخلاف نظر اكثر كارشناس��ان همچنان بر اعداد 
رؤيايي خود براي فروش نفت در بودجه 1۴00 اصرار دارد. آش اين ماجرا 
آنقدر شور شده كه صداي رسانه هاي حامي دولت هم درآمده است؛ ثالثاً 
با توجه به اينكه در اين لايحه هيچ درآمد پايدار جديدي تعريف نشده 
و حتي پايه هاي مالياتي نظير ماليات بر مسكن و خودروهاي لوكس كه 
در قانون بودجه۹۹ وجود داش��ت نيز از آن حذف شده است و از سوي 
ديگر دولت با وجود كسري هاي امسال نه تنها اقدام مهمي براي كاهش 
هزينه هايش در بودجه 1۴00 صورت نداده، بلكه حتي هزينه هايش را 
بيش از۶0درصد افزايش داده است. رابعاً اگر نمايندگان مجلس با وجود 
اين همه  اشكالات ساختاري بودجه باز هم آن را تأييد كنند، طبيعتاً بايد 
پاسخگوي تبعات منفي آن از جمله تورم شديد و ركود ناشي از واردات 

بي رويه برخي كالاها از جمله خودرو باشند. 
........................................................................................................................

تأييد پيروزي بايدن و چشم انداز آينده
اميرعلي ابوالفتح در روزنامه خراسان نوشت: 
اعضاي هيئت الكت��رال كال��ج انتخابات 
رياست جمهوري امريكا س��رانجام بعد از 
هفته ها كشمكش سياسي و حقوقي در اين كشور، جو بايدن، نامزد حزب 

دموكرات را به عنوان چهل و ششمين رئيس جمهور امريكا برگزيدند. 
هم اكنون امريكا در گير س��ه بحران بزرگ شامل بحران سلامت ناشي از 
ويروس كرونا، بحران اقتصادي ناشي از ويروس كرونا و نهايتاً بحران هويت 
ناشي از خشونت پليس عليه رنگين پوستان است. كرونا در امريكا تاكنون 
بيش از 1۶ ميليون امريكايي را مبتلا كرده و ۳00 هزار نفر را به كام مرگ 
فرستاده اس��ت. خس��ارات اقتصادي كرونا به مردم امريكا نيز بي سابقه 
است تا جايي كه چند ده ميليون امريكايي شغل خود را از دست داده اند 
و معيشت آنان به ادامه كمك هاي مالي دولت بستگي دارد. اين در حالي 
است كه ادامه اختلافات انتخاباتي ميان جمهوري خواهان و دموكرات ها، 
توان دولت بعدي امريكا ب��راي اجراي برخي از فوري تري��ن برنامه ها را 
از جمله واكسيناس��يون 100 ميليون امريكايي ط��ي 100 روز آينده و 
تخصيص بودجه هاي دولت براي اس��تمرار بيمه ه��اي بيكاري و احياي 
اقتصاد كرونا زده امريكا كاهش مي دهد. ضمن اينكه طي هفته هاي آينده، 
سنا بايد درباره چند صد مقام بلندپايه دولت بعدي امريكا از جمله تمامي 
وزيران اين كش��ور تصميم گيري كند. اين وضعيت موجب شده است تا 
اطمينان به برقراري آرامش سياسي در هفته ها و ماه هاي پس از انتخابات 
در امريكا كاهش يابد و جامعه همچنان در تب و تاب و التهاب باقي بماند؛ 
موضعي كه مي تواند بر مش��كلات و بحران هاي كنوني بيفزايد و شرايط 

امريكا را از آن چه اكنون در آن به سر مي برد، وخيم تر كند. 
........................................................................................................................

لايحه واجب طرح مستحب
محمدرضا خباز يكي از چهره هاي تجديدنظرطلب 
نيز تلاش كرده تا در يادداشت امروز روزنامه ايران 
ارگان رس��مي دولت، مجلس شوراي اسلامي را 
مورد تخطئه و تخريب قرار دهد: مجل�س ش��وراي اس��لامي از منظر 
قانونگذاري دو وظيفه مهم برعهده دارد؛ نخست تصويب لوايح دولت و 

دوم تصويب طرح هايي كه از سوي نمايندگان پيشنهاد مي شود. 
حال اجراي اين دو وظيفه با آغاز به كار مجلس يازدهم به مشكل خورده 
است. نمايندگان نه تنها رغبتي براي بررسي لوايح دولت ندارند، بلكه شمار 
طرح هاي خود را هم به بالاي عدد ۴00 رس��انده اند. تعداد طرح هايي كه 
از آغاز به كار مجلس يازدهم تاكنون به تصويب نمايندگان رسيد يا اعلام 
وصول شد، چندين برابر لوايح دولت است. منطق قانونگذاري حكم مي كند 
كه نمايندگان در ابتدا لواي��ح دولت را تصويب ك��رده و اگر وقت اضافي 
داشته اند به طرح هاي خود بپردازند. نه اينكه لوايح را رها كرده و طرح هاي 
كارشناسي نشده را بررسي كنند و مشكلي بر مشكلات كشور بيفزايند. 
دولت و در واقع كش��ور نيازي به اين طرح ها ندارد و در نهايت هم دودش 
به چشم مردم مي رود. اگر دل نمايندگان به حال مردم مي سوزد و به فكر 

مشكلات معيشتي هستند، زودتر لوايح دولت را تصويب كنند. 
........................................................................................................................

پرش اصلاحات از سؤالات بزرگ
صبح نو در سرمقاله خود نوش��ت: اصلاح طلبان 
شش ماه مانده به انتخابات رياست  جمهوري، از 
مكانيسم انتخاباتي خود رونمايي  كردند؛ خبري 
كه قبل از هر چيز نشان مي دهد صندوق رأي و نهاد انتخابات برخلاف 
آنچه اصلاح طلبان مي گويند، همچنان به اقرار خود اصلاح طلبان زنده 
و قدرتمند است كه اگر نبود تشكل هاي اصلاح   طلب سخن از حضور در 
اين انتخابات نمي گفتند. گرچه در اين ميان همچنان اين سؤال جدي 
وجود دارد كه چه زماني اين گروه سياسي قواعد بازي را رعايت خواهد 
كرد و براي توجيه عملكرد خود، كليت نظام و حاكميت را زيرس��ؤال 
نمي برد؟ اين جريان سياسي همواره به جاي پاسخگويي به عملكرد خود 
در نهادهاي مختلف، موضعي طلبكارانه اتخاذ مي كند و به جاي پاسخ 
به سؤالات مربوط به كارآمدي و مديريت به بيان فراروايت   هاي سياسي 
مي پردازد. در واقع سياس��ت در جريان اصلاحات فربه تر از مديريت و 
اجتماع  شده و اين جريان بيش از حد سياسي شده است. اين سطح از 
سياسي ش��دن موجب نوعي بي صداقتي و در ادام��ه، بي اعتمادي در 
سطوح مختلف نس��بت به اين جريان شده اس��ت؛ جرياني كه خود از 
اختيارات فراوان دولت آگاه است، اما آشكارا از تشريفاتي  بودن پست 
رياست جمهوري مي گويد تا راه فراري براي پاسخ  نگفتن به ناكارآمدي 
دولت ايجاد كند كه چنين چالشي موجب شكاف جدي ميان قدرت/ 
مسئوليت در اين جناح سياسي شده است. اصلاحات همچنان با بحران 
مشروعيت و مقبوليت و كارآمدي مواجه است و سعي مي كند كه پس 
از دوره اي تلاش براي احياي گفتمان اصلاحات و رقيب هراسي وارد فاز 
سياس��ت ورزي ش��ود. اگر براي آنها اين يك ترفند براي پرش از دوره 
پرسؤال مذكور است، دليل نمي شود كه افكارعمومي هم از اين دوران 
پرش كنند. سؤالات بزرگي پيش روي اين جناح سياسي است، بدون 

آنكه پاسخي به آنها داده شده باشد. 

88498443سرويس  سياسي

اروپايي ه�ا مث�ل هميش�ه نگ�ران حق�وق 
بش�ر در اي�ران هس�تند. بياني�ه مي دهن�د، 
مي گيرن�د. موض�ع  مي كنن�د،  محك�وم 

حضرت آيت الله خامنه اي، رهبر معظم انقلاب 
هم روز گذش�ته، در بخش�ي از س�خنان خود 
به دش�مني هاي امريكاي ترام�پ و امريكاي 
اوباما با مردم ايران اش�اره كردند و فرمودند: 
»س�ه كش�ور اروپايي ني�ز نهاي�ت بدعملي، 
لئامت، دو رويي و نفاق را از خود نشان دادند. «
 در اي�ن مي�ان اصلاح طلب�ان ه�م پا ب�ه پاي 
آن�ان از موضوع�ات ديگ�ر ب�راي برج�ام 
مي گوين�د؛ از جمل�ه برج�ام حقوق بش�ري. 
روزنامه شرق چندي پيش نوشته بود: »اگر ترامپ 
بي توجه به نظر مخالف متحدان اروپايي امريكا از 
برجام خارج ش��د و باعث تفرقه بين كش��ور هاي 
جهان حول محور ايران گرديد، بايدن مانند اوباما 
مي تواند اجماع جهاني عليه ايران را سازمان داده 
و در صورت بي توجهي، اي��ران را حتي در اجراي 
برجام نيز با چالش هاي جدي روبه رو كند. ازاين رو 
بررسي دقيق رويكرد هاي بايدن و به خصوص سند 
2020 ح��زب دموكرات امري��كا از ضرورت هاي 
مديريت چالش هاي پيش روي ايران در مديريت 
مراح��ل آتي مذاك��رات احتمالي ب��ا نمايندگان 
امريكا درباره برجام خواهد بود. در همين راس��تا 
موضوعاتي مانن��د تحولات منطقه، ت��وان و برد 
موشكي، وضعيت بازداشت شدگان دوتابعيتي و 
حقوق بشر كه وجه مشترك اروپا و رئيس جمهور 
جديد امريكاست، از گسل هاي جدي در مديريت 

مذاكرات است.« 
يا روزنامه آرمان نوشته بود: »برجام گذشته قابل 
احيا نيست. مسئولان بايد به س��راغ تدوين يك 
استراتژي جديد براي شروع مذاكرات بر سر برجام 
بروند؛ چون شرايط امروز بايدن با شرايط 2015 

كه برجام به ثمر رسيد، تفاوت مي كند. وضعيت 
خاورميانه و مخصوصاً خليج فارس دگرگون شده 
و با ورود اسرائيل، وضعيت تغيير كرده و بايد يك 
تجديدنظر در استراتژي هاي داخلي و مخصوصاً 

منطقه اي به كار بگيريم. «
يا در هفته اي كه گذش��ت، يكي از معاونان سابق 
ظري��ف در وزارت خارج��ه در مصاحبه اي گفت: 
»امروز اروپا مس��ائل حقوق بش��ري را نيز مطرح 
مي كند و جزء مواردي خواهد بود كه باز هم بر آن 
تأكيد خواهد كرد. دولت بايدن نيز در اين عرصه با 
اروپا هم نظر است. ايران بايد به گونه اي اين مسئله 
خود را با اروپا حل كند، زيرا ممكن است هرازگاهي 

منجر به تنش شود. «
همنوايي جرياني در داخل كش��ور با دش��منان 
اروپايي ايران جديد نيست، اما قدمت آن چيزي 
از عجيب بودن و تأسف آور بودنش كم نمي كند. 
نكته مهم تر اما آن است كه آيا اروپايي ها صلاحيت 
مدعي بودن در موضوع حقوق  بشر را دارند؟ مثلًا 
همين فرانسه با سابقه جنايت عليه مردم الجزاير 
چگونه مي تواند منادي و مدعي حقوق بشر عليه 
كشورهاي ديگر باشد و براي اعدام يك جاسوس 
و مجرم امنيتي و برهم زننده امنيت يك كش��ور 
ديگر سوگوار حقوق بشر شود؟ اگر همه اقدامات 
اروپايي ها عليه همه كشورهاي ضعيف را در نظر 
نگيريم و از سابقه اس��تعمارگري اروپا بگذريم و 
فقط سابقه تعامل اروپا با ايران را در نظر بگيريم، 
اروپا نه تنها صلاحيت پرس��ش حقوق بش��ري از 
ايران را ندارد، بلكه خود بايد پاسخگوي اقداماتش 

عليه حقوق بشر باشد. 
   سلاح  ش�يميايي را چه كس�ي به صدام 

فروخت؟
دهها ه��زار جانباز ش��يميايي ۳0 س��ال پس از 
پاي��ان جنگ اي��ران و عراق صفحه اي گس��ترده 

از مظلوميت مردم ايران اس��ت. توس��ل عراق به 
س��لاح هاي ش��يميايي به طور مح��دود، از زمان 
آزادسازي خرمشهر بوده  است، اما مي توان كاربرد 
گس��ترده آن را پس از پيروزي هاي بزرگ ايران و 
شكست نيروهاي عراق به ترتيب در عمليات هاي 
والفجر 2، والفجر۴، خيبر و بدر دانست. حتي در 
يك روز در سردش��ت، هزاران نفر از مردم ايران 
شيميايي شدند يا در بمباران شيميايي حلبچه كه 

حدود 5 هزار شهروند كرد عراقي كشته شدند. 
ص��دام س��لاح ش��يميايي از كج��ا آورده ب��ود؟ 
كش��ورهاي اروپاي��ي از جمله دهندگان س��لاح 
ش��يميايي به عراق بودند. س��لاح هايي كه ابزار 
كش��تار جمعي و قتل عام م��ردم غيرنظامي بود. 
۳۴ ش��ركت اروپايي و امريكايي سلاح شيميايي 
به رژيم بعث عراق دادند و ح��الا كه پس از چند 
دهه همچنان آثار اين س��لاح هاي ش��يميايي با 
مردم ايران است، فروشندگان همين سلاح هاي 
ش��يميايي به صدام، مدعي حقوق بشر شده اند؛ 
بدون آنكه از اين گذش��ته ننگين عذرخواهي يا 

اعلام ندامتي كرده باشند. 
پيش از اينها هم اروپايي ها حامي و مصرف كننده 
سلاح هاي ش��يميايي بودند. وينستون چرچيل، 
نخست وزير پيشين بريتانيا آشكارا از استفاده از 
سلاح ش��يميايي حمايت مي كرد و مخالفان اين 

جنگ افزار را افرادي دل نازك مي خواند. 
خبرگزاري تسنيم مي نويس��د: »از مشهورترين 
دلالان و كارشناسان عراق در خريد جنگ افزارهاي 
مدرن و تسليحات شيميايي از غرب آثار »رفري 
دلول« فلس��طيني تبار آواره مقيم لندن، مشاور 
نظام��ي، جادوگر صناي��ع نظامي فرانس��ه آقاي 
»مارسل داسو« از صاحب منصبان نيروي هوايي 
فرانس��ه و يكي از مهره هاي عمده و با نفوذ فروش 
تسليحات با زير فشار قراردادن مقامات فرانسوي 

به عراق است. همچنين همكاري هاي دستورات 
مستقيم شخص ژاك ش��يراك و سپس فرانسوا 
ميتران و نيز رئيس س��ازمان جاسوس��ي فرانسه 
»الكساندر مارش��ت« در فروش جنگ افزارهاي 
پيشرفته و تسليحات ش��يميايي به عراق بسيار 
مؤثر بوده اند. بدين ترتيب بزرگ ترين شركت ها 
و صنايع تس��ليحاتي فرانس��ه نظير »تامس��ون 
سي. اس. اف«، »آلكاتل«، »ماترا« و »پترو براس« 
طرف رجوع و معامله اي��ن دلال معروف بوده اند 
ك��ه ميلياردها دلار تس��ليحات منجمل��ه مواد و 
جنگ افزارهاي ش��يميايي را براي عراق معامله 
كرد. وي علاوه بر فرانسه نقش مهمي را در هدايت 
عراق به سوي ديگر كشورهايي كه مايل به فروش 
تسليحات بودند ايفا نمود؛ به نحوي كه معاملات 
كلاني را با كشورهاي يوگسلاوي، برزيل، آرژانتين 
و كش��ورهاي جنوب اروپا براي ع��راق انجام داد 
و فناوري نظام��ي و تجهيزات همطراز ش��وروي 
س��ابق و غرب را با قيمتي ارزان تر از آن كشورها 
خريداري كرد و علاوه بر ارزاني قيمت ها، از قيد و 
شرط هاي سياسي نيز آزاد بود و محدوديت هاي 

آنها را نداشت. «
   ميزباني گروه هاي تروريس�تي توس�ط 

اروپا
فرانس��ه پس از اخراج منافقين از ع��راق ميزبان 
آنان ش��د. ميزبان كساني ش��د كه هزاران نفر از 
مردم ايران را در ترورهاي كور دهه ۶0 به شهادت 
رس��انده اند. ميزب��ان اعضاي گروهكي ش��د كه 
تع��دادي از مس��ئولان را ترور كرده ان��د و به اين 
تروريسم آشكار مفتخر هستند و ماهيت خود را 
هم تغيير نداده اند و اگر هم اكنون اقدامي در ايران 
نمي كنند، از سر ناتواني  است و نه تغيير ماهيت. 

روزي هم كه رژه نيروهاي مس��لح ايران در اهواز 
مورد حمله تروريستي قرار گرفت، نمايندگان اين 
گروهك ها در اروپا و در امنيت كامل اجازه يافتند تا 
در مورد رقم زدن مرگ مردم ايران صحبت كنند و 
توضيح بدهند و مسئوليت آن را در رسانه هايي كه 

مركزشان در اروپاست بر عهده بگيرند. 
يا در نمونه ديگر دولت انگليس هزينه رس��انه اي 
را مي دهد كه تروريستي مثل عبدالمالك ريگي 
را معترض بلوچ بنامد و از خ��ون به ناحق ريخته 
مردم سيس��تاني و بلوچ ايران بگذرد. نمونه هاي 
ضد حقوق بشري اروپايي ها عليه ايران زياد است و 

در يك گزارش نمي گنجد. 
   تحريم ه�اي اقتصادي علي�ه جان مردم 

ايران
همراهي اروپا با تحريم هاي امريكايي هم بخشي 
از طلبكاري حقوق بشري مردم ايران از اروپاست. 
از قبل اين تحريم ها حت��ي ورود دارو به ايران به 
مش��كل خورد و جالب آنكه اروپ��ا و امريكا اصرار 
داشتند كه دارو تحريم نيست، اما وقتي معاملات 
بانكي تحريم اس��ت، چگونه ايران مي تواند اقلام 

دارويي بخرد؟
بس��ياري از مردم ايران و بيم��اران خاص دچار 
مشكل شدند، داروها ناياب و قيمت ها بالا رفت؛ 
حال اين اروپا مدعي حقوق بشر است؟! علاوه بر 
اين، همان تحريم هاي صرفاً اقتصادي هم جان 
مردم را هدف قرار مي دهد، وقتي اقتصاد كشور 

را به هم بريزد.

دولتمصوبهمجلسراسنبلمیکند
ربيعي با تكرار حرف رئيس جمهور: طرح راهبردي رفع تحريم ها را با آيين نامه تفسيري دولت اجرا می كنيم!

سخنگوي دولت با اش�اره به برخي اختلافات 
بين مجلس و دولت درباره اج�راي طرح رفع 
تحريم ها به اين نكته اشاره كرد كه دولت اين 
طرح را با آيين نامه مد نظر خود اجرا خواهد كرد. 
به گزارش ايرنا، علي ربيعي روز گذشته در حاشيه 
جلسه هيئت وزيران در پاسخ به ايرنا در خصوص 
دس��تور مقام معظم رهبري براي رس��يدگي به 
لوايح مرتبط با FATF اظهار ك��رد: با توجه به 
اهميت موضوع و اث��ر تصويب اين لوايح بر بهبود 
روابط بانكي و مالي بين المللي و رفع برخي موانع 
موجود در اين حوزه، دولت سهولت موضوع را از 
طريق مقام معظم رهبري پيگيري كرد و ايشان نيز 

دستور رسيدگي مجدد به موضوع را داده اند. 
وي افزود: فكر مي كنم ام��روز همه بايد به منافع 
مردم نگاه كنند و ان ش��اءالله با همكاري مجمع، 

اين مشكل رفع خواهد شد. 
سخنگوي دولت با تشريح مصوبات دولت گفت: 
در جلسه چهارشنبه گذشته تصميمات مهمي 
در خصوص اصلاح الگوي مصرف اتخاذ ش��د كه 
بر اس��اس آن مصرف آب برق و گاز خانوارهاي 
كم مصرف كه عمدتاً در دهك هاي پايين هستند، 
رايگان شد. وي در ادامه افزود: خوشبختانه رشد 

توليد ناخالص داخلي در شش ماهه اول ۹۹ مثبت 
شد و اقتصاد ايران از ركود بيرون آمد. بر اساس 
گزارش بانك مركزي رشد اقتصادي شش ماهه 
با نفت 1/۳ درصد و بدون نفت  1/۴ درصد مثبت 
شد. همچنين در شش ماهه نخست سال، بخش 
كش��اورزي رش��د ۴/۴ درصد، نفت 0/۸ درصد، 
گروه صنايع و معادن 5/۴ و خدمات به علت تداوم 

كرونا و تعطيلي ها 0/2- درصد بود. 
  تحريم ها ما را از دستيابي به 5۰ ميليارد 

دلار منابع ارزي محروم كرد
ربيعي گفت: جنگ اقتصادي و تحريم هاي ترامپ 
ما را از دس��تيابي به 50 ميليارد دلار پول و منابع 
ارزي محروم كرد. حتي در تأمين مواد اوليه دارو 
با مشكل روبه رو شديم و قطعات توليدات صنعتي 
با مش��كل روبه رو ش��د، صادرات ما با محدوديت 
و برگش��ت پول با مش��كل مواجه ش��د. زندگي 
س��خت بر مردم و در كنار مردم ب��راي دولت هم 
سخت گذش��ت. وي ادامه داد: سه سال مديريت 
و نگاهداش��ت اقتصاد از فروپاشي باعث شد نوعي 
اقتصاد مقاومتي در كشور شكل بگيرد كه نتيجه آن 
بي اثر شدن تحريم با ترامپ و بي ترامپ است. دولت 
دوازدهم آثار منفي تحريم بر اقتصاد ايران و حتي 

اقتصاد سال هاي آينده را به جان خريد و مردم هم 
سختي هاي زيادي متحمل شدند. مطمئناً اين رشد 

در سال آينده كمتر از ۴ درصد نخواهد بود. 
   نام�ه س�ازمان ان�رژي اتمي ب�ه رئيس 
كميس�يون امنيت ملي درباره قانون اقدام 

راهبردي مجلس
ربيعي در پاس��خ به س��ؤالي در خص��وص آخرين 
وضعيت آيين نامه اجراي قانون اقدام راهبردي براي 
لغو تحريم ها گفت: دولت ملاحظات خود را داشته و 
معتقد است خروج از پروتكل الحاقي هيچ كمكي به 
رفع تحريم ها نخواهد كرد، اما به رغم اين مخالفت، 
به لحاظ احترام به قانون رئيس جمهور در پاس��خ 
به نامه رئيس س��ازمان انرژي اتمي دستور تدوين 
آيين نامه اجرايي اين قان��ون را داده و قطعاً دولت 
منافع ملي و تأثير آن را در همه مراحل اجراي قانون 
ملاحظه خواهد كرد. سخنگوي دولت در پاسخ به 
اين سؤال كه اخيراً س��خنگوي كميسيون انرژي 
مجلس اعلام كرده اند كه س��خنگوي س��ازمان 
انرژي اتمي در كميس��يون و صحن با طرح اقدام 
راهبردي براي لغو تحريم ها موافق بوده و از طرف 
دولت در موافقت س��خن گفته اند، گفت: در اين 
خصوص با رئيس س��ازمان انرژي اتمي صحبت 

كردم. عمده مباحث سخنگوي س��ازمان انرژي 
اتمي در كميسيون در خصوص مسائل فني بوده 
و بحق هم اش��اره كردند كه برخلاف ش��ايعات و 
تهمت هاي بي اساس��ي كه زده مي شود، توانايي 

ايران در بعد فني بسيار بالاست. 
وي ادامه داد: در بحث سياسي نيز نماينده دولت 
در جلس��ه علني به صراحت مخالف��ت خود را با 
اين مصوبه اعلام كرده  اس��ت. همچنين سازمان 
انرژي اتمي در انتهاي مهرماه در نامه اي سري به 
رئيس كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي 
مجلس ضمن برش��مردن توانايي ه��اي فني اين 
سازمان در بعد سياس��ي به صراحت اعلام كرده 
است كه با توجه به جميع جهات از هرگونه اقدام 
تقنيني جديد خودداري شود. ربيعي گفت: شايد 
مناسبات مجلس به گونه اي اس��ت كه تعدادي از 
نمايندگان به برخي از نامه ها دسترسي ندارند، اما 
انتظار مي رود حداقل اگر بنا به هر دليلي مذاكرات 
صحن علني را نمي توانند دنبال نمايند، مش��روح 
مذاكرات را مطالعه كنند. نماينده دولت در جريان 
تصويب اين ط��رح در صحن علني ب��ه مخالفت 
پرداخته و در صداوسيما نيز مذاكرات پخش شده 

است و اين موضوع قابل تشكيك نيست.

   دولت

آيت الله جنتي:
نبايدگذاشتآثاروانديشههايآيتاللهيزديبهفراموشيسپردهشود

دبي�ر ش�وراي نگهب�ان گف�ت: ج�اي آي�ت الله ي�زدي 
هميش�ه ب�راي م�ا خال�ي خواه�د ب�ود و نباي�د گذاش�ت 
آث�ار و انديش�ه هاي وي ب�ه فراموش�ي س�پرده ش�ود. 
 به گزارش ف��ارس، آيت الله احم��د جنتي، دبير ش��وراي نگهبان 
روز گذش��ته در نطق پيش از دس��تور خود در جلس��ه اين شورا با 
گراميداش��ت ياد و خاطره مرح��وم آيت الله ش��يخ محمد يزدي 
گفت: جاي آيت الله يزدي هميشه براي ما خالي خواهد بود؛ وجود 

ذيقيمت ايش��ان همواره براي ح��وزه علميه، جامعه مدرس��ين و 
شوراي نگهبان بسيار مغتنم بود. وي با تأكيد بر اينكه آيت الله يزدي 
عنصري ارزشمند در نظام اسلامي بود، افزود: تا مادامي كه ايشان 
در قيد حيات بود قدرشان آنطور كه بايسته و شايسته است، دانسته 
نشد، با اين حال توصيه امروز من اين است كه نبايد گذاشت آثار و 

انديشه هاي آيت الله يزدي به فراموشي سپرده شود. 
جنتي در ادامه با تبريك به مناس��بت ايام ولادت حضرت زينب و 

روز پرستار خاطر نش��ان كرد: اين بانوي مكرمه با آن همه ويژگي، 
مجاهدت و صبر بر مصيبت، از افتخارات اسلام و آل پيغمبر است؛ 

به عبارتي، ايشان افتخار زنان، در كل تاريخ است. 
ايش��ان تأكيد كرد: حضرت زينب با متانت، صبر و ايستادگي خود 
دش��منان را تحقير كرد كه اين روح بلند و شكست ناپذير ايشان را 
نشان مي دهد؛ ان شاءالله همه ما قدردان آل پيغمبر باشيم و بتوانيم 

مسير آنان را سرلوحه كار خود قرار دهيم.

   خبر

طلبكاري اروپاي بدهكار لئيم از ايران!
در موضوع حقوق بشر اروپايي ها بايد پاسخگوي ايران باشند

   گزارش یک

عضو كميسيون امنيت ملي:
 اظهارات »روحاني« درباره قانون

»لغو تحريم ها« تبعات بين المللي دارد
اظه�ارات رئيس جمه�ور درباره قان�ون اق�دام راهب�ردي براي 
لغ�و تحريم ه�ا، بي احترام�ي ب�ه مجل�س اس�ت و مي توان�د 
تبعات�ي در عرص�ه بين المللي براي كش�ورمان داش�ته باش�د. 
به گزارش مه��ر، زهره الهيان عضو كميس��يون امنيت ملي مجلس در 
واكنش به اظهارات اخير رئيس جمهور مبني بر اينكه دولت قانون اقدام 
راهبردي براي لغو تحريم ها و صيانت از حقوق ملت ايران را براي كشور 
مفيد نمي داند، گف��ت: اين صحبت هاي رئيس جمه��ور، مورد تعجب 
همگان واقع شد؛ چراكه وي خود را حقوقدان مي داند و قاعدتاً بايد بداند 
كه به لحاظ مباحث حقوقي خصوصاً قانون مدني، دولت به عنوان دستگاه 
اجرايي موظف است كه مصوبات مجلس را به اجرا در بياورد. وي با بيان 
اينكه طبق قانون شخص رئيس جمهور بايد مصوبات مجلس را ابلاغ كند، 
گفت: متأسفانه تأخير رئيس جمهور در ابلاغ قانون اقدام راهبردي براي 
لغو تحريم ها و صيانت از حقوق ملت ايران باعث شد كه رئيس مجلس 
ناچار شود كه از ظرفيت قانوني خود استفاده و به عنوان رئيس مجلس 

اين قانون را ابلاغ كند. 
عضو كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي مجلس شوراي اسلامي تأكيد 
كرد: قاعدتاً احترام به اين قانون و اجراي آن احترام به ملت اس��ت؛ چراكه 
نمايندگان روي اين قانون اجماع داشتند و اين قانون حاصل عقل جمعي 
نمايندگان ملت است. الهيان با بيان اينكه اين نوع اظهارات رئيس جمهور 
بي احترامي به نمايندگان ملت است، گفت: از سوي ديگر ممكن است كه 
اين اظهارات باعث تضعيف جايگاه نظام مخصوصاً در عرصه بين الملل شود 
و قاعدتاً هر اظهارنظري كه باعث تضعيف جايگاه نظام جمهوري اسلامي 
مخصوصاً در عرصه بين المللي ش��ود، به هيچ وجه پذيرفتني نيست. وي 
اظهار داشت: از سوي ديگر اين اظهارات منجر به تضعيف مذاكره كنندگان 
جمهوري اسلامي ايران و تضعيف قدرت چانه زني آنان مي شود و مسئولان 
بايد در اظهارنظرهاي خود بيش��تر دقت كنند. نماينده م��ردم تهران در 
مجلس شوراي اس��لامي تصريح كرد: اظهارات نسنجيده رئيس جمهور 
درباره قانون اقدام راهبردي براي لغو تحريم ها ممكن است تبعاتي به ويژه 
در زمينه بين المللي داشته باشد و از اين جهت مي توان اينگونه تلقي كرد 

كه اين اظهارات بر خلاف منافع و امنيت ملي است. 
........................................................................................................................
مير تاج الديني در تشريح جلسه فراكسيون انقلاب:

بودجه ۱۴۰۰ بايد اصلاح شود
نايب رئيس فراكسيون انقلاب اس�لامي مجلس با اشاره به جلسه 
ديروز اين فراكس�يون گف�ت: بودج�ه ۱۴۰۰ نيازمن�د اصلاحات 
ساختاري است و دولت بايد در اين زمينه با مجلس همكاري كند. 
به گزارش مهر، حجت الاسلام سيد محمدرضا ميرتاج در تشريح جلسه 
صبح ديروز فراكس��يون انقلاب اس��لامي گفت: اين جلس��ه با حضور 
رئيس مجلس و رؤس��اي ديوان محاسبات، مركز پژوهش هاي مجلس 
و كميسيون برنامه و بودجه برگزار شد و مفاد لايحه بودجه سال آينده 
مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت. وي افزود: طبق مباحث مطروحه، اين 
بودجه اشكالات اساسي دارد و بسياري از پيش بيني هاي دولت در زمينه 
درآمدها محقق نخواهد شد و از سوي ديگر اين بودجه وابستگي زيادي به 
نفت دارد و فروش بيش از 2 ميليون و ۳00 هزار بشكه نفت در روز ممكن 
است از سوي دولت محقق نشود. نماينده مردم تبريز در مجلس شوراي 
اسلامي اظهار داشت: دولت موظف است سهم صندوق توسعه ملي را از 
مازاد فروش بيش از يك ميليون بشكه نفت به ميزان ۳۸ درصد پرداخت 
كند و از سوي ديگر لازم اس��ت بدهي هاي خود را به هر ميزان نفت كه 

بيش از يك ميليون بشكه بفروشد، به صندوق پرداخت كند. 
نايب رئيس فراكس��يون انقلاب اس��لامي مجلس تصريح كرد: بر اين 
اس��اس دولت تنها مي تواند روي يك ميليون بشكه نفت حساب كند 
و مابقي آن سهم صندوق توس��عه ملي و براي آيندگان است و بر اين 
اس��اس رقم بالايي از پيش بيني هاي دولت محقق نمي شود. وي بيان 
كرد: جمع بندي ما در جلسه ديروز فراكسيون انقلاب اسلامي مجلس 
آن است كه بودجه سال 1۴00 نيازمند اصلاحات ساختاري و محتوايي 
است و دولت بايد پيش از بررسي لايحه بودجه در صحن علني مجلس، 
با مجلس براي رفع اشكالات اين بودجه همكاري كند تا مجلس بتواند 
بودجه اي را با توجه به شرايط كشور به تصويب برساند. ميرتاج الديني 
گفت: جلسه فراكسيون انقلاب اس��لامي مجلس براي بررسي لايحه 
بودجه سال آينده هفته آينده هم برگزار خواهد شد و در جلسات آتي از 

كارشناسان و رؤساي مراكز تخصصي دعوت به عمل خواهد آمد. 
........................................................................................................................

 روحاني همانقدر كه به »بايدن«
چشم دوخته، به داخل كشور هم نگاه كند

دبيركل جمعيت ايثارگران با اشاره به ضرورت توجه به ظرفيت هاي 
داخلي كش�ور از جمل�ه جوانان گفت: ب�ه نفع دولت اس�ت كه از 
تج�ارب س�ال هاي اخي�ر درس بگيرد و اگ�ر چنين بناي�ي براي 
درس گرفت�ن وج�ود دارد، باي�د همانق�در ك�ه ب�ه خارجي ها و 
»بايدن« و ديگران چش�م دوخته اند، به داخل كشور هم بدوزند. 
به گزارش فارس، محمدجواد عامري، دبي��ركل جمعيت ايثارگران با 
اشاره به اظهارات رئيس جمهور مبني بر اينكه دولت از مردم رأي گرفته 
و بايد بتواند برنامه هايش را اجرا كند، گفت: دولت از مردم رأي گرفته 

كه قوانين كشور را اجرا كند و معيشت مردم را سامان دهد. 
وي افزود: رأي مردم به دولت براي اين نب��وده كه قوه قضائيه و مقننه 
هم در اختيار دولت باشد. اگر قرار است نابساماني هاي كنوني اقتصادي 
تكرار نش��ود، بايد دولت با دو قوه ديگر تعامل خوبي داشته باشد و اين 
نگاه كه بخواهد به بهانه كرونا مجلس را تعطيل كند يا هرچه مجلس 

تصويب كرد را بگويد اجرا نمي كنيم، كنار بگذارد. 
دبيركل جمعيت ايثارگران ريشه اين نگاه دولتي ها را در روابط دولت با 
مجالس گذشته دانست و افزود: در شش سال گذشته، دولت عادت كرده 
بود هر لايحه اي به مجلس بفرستد آقاي لاريجاني و مجلس تحت مديريت 
او، سريعاً تصويب مي كردند؛ از برجام 20 دقيقه اي گرفته تا... امروز اين 
روند تغيير كرده است و نمايندگان مجلس يازدهم، وكيل مردم هستند 
و مي خواهند مشكلات آنها را حل كنند. عامري با اشاره به لايحه بودجه 
س��ال 1۴00 گفت: مجلس مي تواند مثل دوره هاي اخير به وظيفه خود 
عمل نكند و مثل سال هاي ۹۸ و ۹۹ كه حدود 1۹۶ و 27۳ هزار ميليارد 
كسري بودجه بود، اين بار هم از كسري بودجه كه بالغ بر ۳00هزار ميليارد 
تومان است، چشم پوشي كند و بعد هم ركود، گراني و مشكلات معيشتي 
گريبانگير مردم شود. وي با بيان اينكه دولت در اين سال ها نشان داده كه 
در بودجه نويسي دچار اشكال است، افزود: به نفع دولت است كه از تجارب 
سال هاي اخير درس بگيرد و اگر چنين بنايي براي درس گرفتن وجود 
دارد، بايد همانقدر كه به خارجي ها و »بايدن« و ديگران چشم دوخته اند، 
به داخل كشور هم بدوزند. عامري با بيان اينكه در دولت آقاي روحاني، 
قاعده قرآني »اشداء علي الكفار و رحماء بينهم« برعكس شده است، گفت: 
متأسفانه لبخند و ملاطفت را بيشتر در مواجهه با غربي ها مي بينيم و به 

داخل كه مي رسد، رويه ديگري را شاهد هستيم. 
دبيركل جمعيت ايثارگران با بيان اينكه ن��گاه به خارج و بي اعتمادي 
به داخل خطرناك است، گفت: همه برنامه  دولت اين است كه ببينيم 
نتيجه انتخابات امريكا چه مي شود؛ اگر نتيجه خوب شد، اميد داشته 
باشند كه تحريمي رفع بشود. اگر هم بد شد بگويند مقصر ترامپ بود. 

وي تصريح كرد: متأس��فانه دولت در برنامه ريزي هايش جوانب را در 
نظر نمي گيرد و اين نگاه اگر در يكس��ال اخير درمان نشود، مشكلات 

معيشتي مردم درمان نمي شود. 


